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همانا فرزند را بر پ�در و پدر را بر فرزند 

حقی است. حق پدر بر فرزند اين است 

كه فرزند در همه چيز جز نافرمانی خدا، 

از پدر اطاعت كن�د و حق فرزند بر پدر 

آن  است كه نام نيكو بر فرزند نهد، خوب 

تربيتش كند و او را قرآن بياموزد.

ي�ك ش�اعر ب�ا بي�ان اينك�ه مفاهيم�ي ك�ه در ش�عر 
قدي�م وج�ود داش�ت، در ش�عر ام�روز وج�ود ن�دارد، 
مي گوي�د اي�ن مس�ئله يك�ي از معضلات ش�عر ماس�ت. 
حسین اسرافیلي شاعر در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
در خصوص فقدان انديشه در ش��عر پس از نیما يوشیج گفت: 
از مشروطه به اين طرف مسائل سیاس��ي و اتفاقات تاريخي و 
وقايعي كه در جامعه پیش آمد، بیش از حد به ش��عر وارد شد. 
شاعران از بیان نكته ها و ظرافت هايي كه در شعر قديم ما وجود 

داشت، غفلت كردند. 
او افزود: الان هم آن مفاهیم كه در ش��عر قديم وجود داش��ت 
در ش��عر امروز وجود ندارد. پس از انقلاب اسلامي شعر خیلي 
سیاسي شد، به خصوص پس از پیدايش شعر نو به ساختارهاي 
بیروني شعر بیش��تر توجه شد و ش��اعران از جنبه هاي عمیق 
علمي، فلسفي، عرفاني و اجتماعي دور افتادند. امروز اين مسئله 
يكي از معضلات شعر شده است. شاعران ما زياد شدند و هر روز 
شاهد هستیم مجموعه شعرهاي جديدي منتشر مي شود اما 

عمق اين گستردگي ها اندك است. 
اين شاعر با اشاره به اينكه اگر هم سبك هاي معروفي از جمله 
خراساني و هندي در شعر امروز ديده شود، عمق اين سبك ها 
زياد نیست، اظهار داشت: در قديم عمق سبك هاي شعري بالا 
بود. اگر در درياي ش��عر قديم غواصي مي كردي، مي توانستي 
مرواريدهاي سنگیني را شكار كني. امروز شعر در سطح گسترده 
اما در عمق پايین است. ذائقه مخاطب با شعر و احساسات گره 
خورده است اما اين شاعرانمان هستند كه از مفاهیم گرانسنگ 

شعر قديم بهره نمي برند. 
اس��رافیلي ادامه داد: برخي حتي شعرهايش��ان را با غلط هاي 
املايي و نگارشي مي نويسند و به نام شعر نو منتشر مي كنند. 
مشكل به نهادهاي فرهنگي هم برمي گردد كه به اين نوع شعرها 
بها داده اند. در انجمن هايي كه امثال خودشان در انجمن حضور 
دارند، اين شعرها خوانده مي شود؛ ش��عرهايي كه ارزش ادبي 

ندارند وگرنه مستمع سخن سنج است. 
او تصريح كرد: ش��اعران ما بايد از ادب گذشته مان استفاده 
كنند. براي اينكه شعرش��ان اثرگذار ش��ود بايد مهندس��ي 
كلمات را در شعر بفهمند و بدانند چگونه از كلمات استفاده 
كنند. ديوان شاعران گذشته را مطالعه كنند و در نگارش غلط 
ننويسند. برخي همان ديالوگي را كه در قهوه خانه ها صحبت 
مي شود در شعرش��ان اس��تفاده مي كنند، درحالي كه كلام 
شعر بايد توانمند باشد و بتواند در مخاطب آن حس و حادثه 

عظیمی ايجاد كند.

برخي شاعران از ديالوگ هاي قهوه خانه اي استفاده مي كنند
مفاهيم عميق در شعر نوي شاعران امروز ديده نمي شود

كارگ�ردان انيميش�ن ايران�ي در نام�ه اي ب�ه وزي�ر 
ارش�اد از ش�رايط نامطل�وب اك�ران گلاي�ه ك�رد. 
اكران انیمیشن »آخرين داستان« در حالي آغاز شد كه اين فیلم 
به  خاطر تبصره هاي س��ختگیرانه براي اكران در امكان خريد 
بلیت دچار مش��كل است. اين انیمیش��ن اكنون تنها نماينده 
سینماي ايران در اسكار 2020 است. وضعیت اكران »آخرين 
داستان« اعتراض اشكان رهگذر كارگردان اين انیمیشن را به  
دنبال داشته است. رهگذر در نامه اي به سیدعباس صالحي وزير 

ارشاد از شرايط نامناسب اكران اين فیلم گلايه كرده است. 
وي در نامه خود نوش��ت: »نمي دانم نام انیمیشن سینمايي 
»آخرين داستان« را شنیده ايد يا نه؟! مديران تحت الامر شما 
حتماً نام اين اثر را كه بسیار براي كشورش افتخارآفريني كرده 
است، شنیده اند؛ انیمیشني با آبرو و با استانداردهاي جهاني 
درباره ش��اهنامه فردوس��ي؛ همان كتابي كه سال هاست در 
كتابخانه هاي ما ايراني ها خاك مي خورد و همیشه از خودمان 

پرسیده ايم كه چرا كسي براي اين كتاب كاري نمي كند!
جناب وزير! حدود 10سال پیش من جوان 23ساله اي بودم كه 
به  واسطه دغدغه خانوادگي و ملي كه داشتم، تصمیم گرفتم 
تا اثري آبرومند در رابطه با شاهنامه بسازم. مي خواستم همان 
كاري را انج��ام دهم كه آرزوي بس��یاري از ايرانیان  همچون 
من بود، س��اختن فیلمي درباره ش��اهنامه فردوسي بزرگ. 
ناگفته نماند از همان روزهاي اول بذر ناامی��دي را در دل ما 
پاشیدند؛ به هر كدام از سازمان هاي س��ینمايي- البته نه در 
دوران شما- كه خودشان را متولي فرهنگ و هنر مي دانستند 
مراجعه كه مي كرديم اين جملات را مي ش��نیديم: »ساخت 
فیلمي با موضوع شاهنامه در اولويت ما نیست! بودجه نداريم! 
نمي تواني تمامش كني! چطور انتظار داري بودجه مان را خرج 
چنین فیلمي كنیم؟« آقاي وزير! ولي ما ناامید نشديم. من و 
برادرانم و جوانان استوديوي مان با همت خودمان اين فیلم را 
ساختیم و براي س��اختنش از همه  چیزمان گذشتیم؛ من و 
برادرانم دارايي مان را فروختیم و فیلم مان را ساختیم، نه براي 
آنكه درگیر جنون شده بوديم، بلكه به اين دلیل كه به هدفمان 
اعتقاد داشتیم تا اينكه در سال 2013 در مهم ترين جشنواره 
انیمیشن دنیا، جشنواره بین المللي »انَسِي« فرانسه، در بخشي 
كه انیمیشن هاي در حال ساخت باهم به رقابت مي پرداختند، 
از بین بیش از 90 اثر رس��یده از سراس��ر جهان، جزو شش 

انیمیشن برتر در حال ساخت شناخته شديم.
آن زمان بود كه فرانسوي ها از ما حمايت كردند، حتي آنها بیش 
از تمامي مديران سینمايي كشور خودمان، ما را جدي گرفتند 
و به بازار جش��نواره بین المللي فیلم »كن« معرفي كردند تا 

شايد در آنجا بتوانیم س��رمايه گذاري براي به پايان رساندن 
فیلم مان پیدا كنیم. سرمايه گذار هم پیدا شد، ولي همان طور 
كه مي دانید تحريم ها مانع جدي، سر راه ورود سرمايه گذاران 
خارجي به ايران هس��تند ولي حضورمان در اين جشنواره ها 
به ما كمك كرد تا بتوانیم سرمايه گذار خصوصي داخلي را به 

پروژه »آخرين داستان« جذب كنیم. 
جناب وزير، در مس��یر تولید اين اثر براي ح��دود هزار نفر به 
شكل مستقیم و غیرمستقیم اش��تغال ايجاد كرديم و در حال 
حاضر 110نفر در مجموعه دانش بنیاني كه »آخرين داستان« 
را ساخته است، مش��غول به كارند ولي صادقانه عرض مي كنم 
كه در مس��یر كاري مان از دغدغه هاي دول��ت براي حمايت از 
اشتغال زايي، تولید ملي يا پاسداشت فرهنگ ملي و... جز شعار 
چیز ديگري نديده ايم. در اين 10س��ال هیچ حمايتي نشديم 
و با دس��ت  خالي كاري را به سرانجام رس��انديم كه بسیاري از 
شركت ها و س��ازمان هاي تحت حمايت ش��ما كه بودجه هاي 
بلاعوض میلیاردي دارند، نتوانسته بودند در تمامي اعصار حیات 
خود انجام دهند. ما براي اولین بار پرچم س��ینماي انیمیشن 
ايران را در مهم ترين جشنواره هاي فیلم و انیمیشن جهان بالا 
برديم، در حدود 30جشنواره خارجي معتبر حضور پیدا كرديم 

كه حاصل آن شش جايزه جهاني و شش جايزه داخلي بود. 
جناب وزير! »آخرين داستان« نماينده سینماي ايران در اسكار 
2020 است، به اين واسطه امسال دو نماينده از كشورمان در 
رقابت هاي اس��كار حضور دارد و توانس��ته ايم در 32كش��ور 
قرارداد پخش اين انیمیشن سینمايي را ببنديم، رايت آلبوم 
موسیقي اش را در خارج از ايران بفروشیم، كتاب هاي مصورش 
را در داخل و خارج از ايران منتشر كنیم، بازي موبايل تبلت 
آن را بسازيم و باز هم تأكید مي كنم كه تا به امروز میلیاردها 
تومان پول دولتي خرج انیمیشن ايراني شده است ولي تمام 
دس��تاوردها و موفقیت هاي پروژه »آخرين داس��تان« بدون 

كوچك ترين كمك دولتي كسب  شده است.«

 شروع فيلمبرداري »سلمان فارسي« 
از شهداد كرمان

داوود  جدي�د  س�ريال  آين�ده  روزه�اي  اس�ت  ق�رار 
ميرباق�ري در ش�هداد كرم�ان جل�وي دوربي�ن ب�رود. 
به گزارش تسنیم، بعد از 20س��ال تحقیق و پژوهش، روزهاي آينده 
قرار است »سلمان فارسي« جلوي دوربین برود؛ سريالي كه همچون 

كارهاي گذشته داوود میرباقري پیچیده و دشوار است. 
علیرضا شجاع نوري نقش اول كار جديد داوود میرباقري است؛ كسي 
كه بارها نقش ه��اي مختلف تاريخي را بازي ك��رده و آخرين كارش 
نقش عبدالمطلب در »محمد رس��ول الله« مجید مجیدي بود. گروه 
با آماده س��ازي مقدمات و دكورها و ش��رايط درصدد است روزهاي 
آينده )اوايل دي ماه( در شهداد كرمان كار را آغاز كند. فرهاد اصلاني 
نیز قرار است نقش تاجري را در سريال »سلمان فارسي« بازي كند. 
علي دهكردي و محمدرضا هدايتي هم به كار جديد داوود میرباقري 
پیوسته اند.  كارگاه براي تولید لباس ها و صحنه پردازي هاي اين سريال 
فعال و 12هزار دست لباس هم دوخته شده است. 20هزار بازيگر از 
سراسر كشور شناسايي شده و هزارو500 شخصیت در سريال حاضرند. 

داوود میرباقري كارگردان سريال »سلمان فارسي« از بازيگران خارجي 
هم بهره مي برد كه گويا يوناني ها نقش كلیدي و اصلي در اين سريال 
دارند، زيرا اين سريال سه دوره تاريخي ايران باستان، بیزانس و رم را 
جلوي دوربین خواهد برد و در آغاز تصويربرداري »سلمان فارسي« 
بازيگران و عوامل كار به شهداد كرمان مي روند و در ادامه راهي جزيره 

قشم و لوكیشن هاي ديگر مي شوند. 
نكته ديگر درباره داس��تان سريال »سلمان فارس��ي« است كه از تولد 
تا ماجراي فتح ايران سريال مي شود. س��ريال هاي بي سابقه در كشور 
همچون »س��لمان« داوود میرباقري خیلي نمي تواند مطابق با برنامه 
جلو برود، زيرا اتفاقاتي پیش بیني مي شود كه با فراهم نشدن بسترهاي 
لازم، كار به تأخیر مي افتد، مثلًا بخش زيادي از دكور بايد ساخته شود و 
زمین بزرگي نیاز داشت كه هر كدام به مشكلي برخوردند و برنامه ريزي 
براي شروع تصويربرداري را به  تأخیر انداخت. قرار است سريال »سلمان 
فارسي« در 40قسمت ساخته شود و كار خودش را چند روز آينده شروع 
مي كند، البته شايد به واس��طه پیچیدگي هاي داستاني، قسمت هاي 
سريال افزايش پیدا كند با بازيگران خارجي و داخلي كه به 15هزارنفر 
مي رسد مذاكره شده و با تعداد كثیري از آنها هم قرارداد بسته شده است. 
سريال »سلمان فارسي« كه جزو كارهاي الف ويژه تلويزيون به شمار 
مي رود تا پنج سال تصويربرداري اش طول خواهد كشید. اين سريال در 
داخل و خارج از كشور فیلمبرداري مي شود و بعد از كرمان، گروه به قشم 
مي رود. بازيگران و عوامل سريال »سلمان فارسي« به تركیه مي روند و 
بعد از بازگشت در لوكیشن هايي همچون تیسفون و جي فیلمبرداري 
مي كنند. بعد از تصويربرداري در يك كلیس��ا، به داخل شهرك غزالي 

مي روند و احتمالاً لوكیشني در ورامین هم خواهند داشت.

    كتاب

 ترجمه »سرباز كوچك امام«
و »زمان ايستاده بود« به ۵ زبان خارجي

مع�اون پژوهش�ي مؤسس�ه 
ترجم�ه  از  آزادگان  پي�ام 
كتاب ه�اي »س�رباز كوچ�ك 
ام�ام« و »زمان ايس�تاده بود« 
به پنج زبان زنده دنيا خبر داد. 
ب��ه گ��زارش »ج��وان«، فرزانه 
قلعه قون��د، مع��اون پژوهش��ي 

مؤسسه فرهنگي پیام آزادگان گفت: روند ترجمه دو عنوان از كتب اين انتشارات 
آغاز شده است و پیگیري ها براي ترجمه ساير كتب نیز ادامه دارد. 

وي با بیان اينكه كتاب هاي »سرباز كوچك امام« و »زمان ايستاده بود« به عنوان 
اولین عناوين براي ترجمه انتخاب شدند، افزود: اين كتاب ها به زبان هاي عربي، 

تركي استانبولي، تركي آذربايجاني، اردو و پشتو ترجمه خواهند شد. 
قلعه قوند با بیان اينك��ه تقريظ رهبر انق��لاب بر كتاب »س��رباز كوچك امام« 
نشان  دهنده ويژگي هاي خاص اين كتاب است، گفت: مهدي طحانیان آزاده اي 
است كه همانندش را در دفاع مقدس نداريم، زيرا اتفاقاتي كه براي او افتاد براي 
كمتر كسي رخ داده  است. وي نماينده نسل خود بود و بسیار بجاست كه اين گونه 
كتاب ها به دست مردم كشورهايي كه فرهنگ نزديكي با مردم ما دارند نیز برسد. 
وي در مورد كتاب زمان ايستاده بود نیز گفت: اين كتاب خاطرات 60 آزاده دفاع 
مقدس است كه به طور خاص خاطرات آنها را از نحوه اسارت توسط دشمن روايت 
مي كند. براي ترجمه كتاب هاي انتشارات به ساير زبان ها نیز برنامه داريم و اين 
مورد در دست پیگیري و اقدام است. كتاب سرباز كوچك امام با استقبال پرشور 

علاقه مندان مواجه شد و چاپ آن به 100هزار جلد رسید.

نامه كارگردان »آخرين داستان« به وزير ارشاد

حمايت از فرهنگ ايراني و توليد ملي فقط يك شعار است!

 توضيحات تهيه كننده »پايتخت« 
درباره شخصيت هاي فصل۶ 

گمانه زني هاي رسانه اي و پيش بيني اتفاقات شخصيت هاي 
سريال »پايتخت۶« در فضاي مجازي ادامه دارد، حتي بحث 
رفتن ش�خصيت هاي س�ريال به ايتاليا، نمايندگي مجلس 
نق�ي معمولي و ح�رف و حديث ه�اي ديگري وج�ود دارد. 
به گزارش تسنیم، الهام غفوري تهیه كننده مجموعه تلويزيوني 
»پايتخت« با اشاره به برخي خبرها درباره داستان و روند ساخت 
فصل شش��م اين مجموعه اعلام كرد كه به دلی��ل جذابیت ها و 
محبوبیت هاي س��ريال »پايتخ��ت« گمانه زني ها و حدس هاي 
مختلفي درباره قصه جديد اين س��ريال و ماجراي فصل ششم 
»پايتخت« و همچنین سرنوشت شخصیت هاي مختلف مطرح 

مي شود كه به هیچ عنوان صحیح نیست. 
غفوري با تشكر از توجه اهالي رس��انه و همچنین علاقه مندان 
به اخبار اين س��ريال تأكید كرد: تمامي اخباري كه درباره اين 
مجموعه به صورت غیررسمي منتشر مي ش��ود به هیچ عنوان 
صحت و واقعیت ندارد و فقط اخباري صحیح اس��ت كه پس از 
تأيید توسط تهیه كننده سريال و از طريق روابط عمومي ارسال 

و منتشر مي شود. 
.................................................................................................................

 كارن همايونفر
براي »روز بلوا« مي نوازد

موس�يقي فيلم سينمايي 
»روز بل�وا« جديدترين اثر 
به�روز ش�عيبي ب�ه كارن 
همايونف�ر س�پرده ش�د. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران 
پويا، كارن همايونفر آهنگساز 
برجس��ته س��ینماي اي��ران 
موسیقي متن فیلم سینمايي 
»روز بل��وا« ب��ه كارگرداني 
بهروز ش��عیبي و تهیه كنندگي »محمدرضا تخت كش��یان« را 
مي سازد. فیلم سینمايي »روز بلوا« اولین همكاري كارن همايونفر 
با بهروز شعیبي را رقم خواهد زد. تازه ترين محصول   مركز فیلم  و 
سريال سازمان اوج با نام »روز بلوا« براي حضور در سي وهشتمین 
جش��نواره فیلم فجر مراحل فني خ��ود را ط��ي مي  كند. بابك 
حمیديان، لیلا زارع، محمد علیمحمدي، مسعود دلخواه، زكیه 
بهبهاني، پاشا جمالي، محمد اسكندفر، ساغر قناعت و داريوش 

ارجمند بازيگران اصلي تازه ترين اثر بهروز شعیبي هستند. 
در خلاصه داستان اين فیلم س��ینمايي آمده است: عماد استاد 
دانشگاهي خوشنام و يك چهره تلويزيوني مورد توجه است، او 
ناگهان با اتهام هايي جدي مواجه مي شود كه خود و خانواده اش 
را در موقعیت پیچیده اي قرار مي دهد. »روز بلوا« چهارمین فیلم 
سینمايي بهروز شعیبي پس از »دهلیز« »سیانور« و »داركوب« 

در مقام كارگردان است.
.................................................................................................................

 »فجر« هنوز پيشنهاد همكاري 
به »ايسفا« نداده است!

نايب رئيس انجمن فيلم كوتاه ايران بيان كرد نامزدهاي دهمين 
جشن فيلم كوتاه براي حضور در جشنواره فيلم فجر معرفي شدند. 
كاوه سجادي حسیني نايب رئیس انجمن فیلم كوتاه ايران »ايسفا« 
در گفت وگو با مهر درباره حضور فیلم هاي كوتاه در سي وهشتمین 
جشنواره فیلم فجر گفت: انجمن فیلم كوتاه ايران همه نامزدهاي 
دهمین جشن فیلم كوتاه را به دبیرخانه جش��نواره معرفي كرده 
اس��ت، البته با توجه به اينكه تنه��ا فیلم هاي كمت��ر از 15دقیقه 
مي توانند در اين رقابت حضور داش��ته باش��ند، تنها شش يا هفت 
فیلم واجد اين ش��رايط هس��تند. وي بیان كرد: چندي پیش در 
جلس��ه اي كه با ابراهیم داروغه زاده دبیر سي وهشتمین جشنواره 
فیلم فجر داشتیم، پیش��نهادهايي براي حضور فیلم هاي كوتاه در 
جشنواره ارائه كرديم كه از آن جمله مي توان به رونمايي و نمايش 
اول فیلم هاي كوتاه در اين جشنواره اشاره كرد. همچنین پیشنهاد 
كرديم يك هیئت كاملًا منفك از هیئت انتخاب فیلم بلند كه ايسفا 
نیز در آن نقش داشته باشد، آثار كوتاه را انتخاب كنند. نايب رئیس 
انجمن فیلم كوتاه ايران ادامه داد: اجرايي شدن اين پیشنهادات به 
دلیل زمان محدودي كه وجود داشت، امكانپذير نشد و بايد ديد اين 

پیشنهادها در دوره بعدي جشنواره اجرايي مي شود يا خیر. 
وي درباره همكاري ايسفا با جشنواره فیلم فجر امسال گفت: تا 
امروز كه پیش��نهادي براي همكاري به ايسفا از سوي جشنواره 

فیلم فجر ارائه نشده است.

نويد پارسا     ديده بان

      محمدصادق  عابديني
 صداوس�يما ب�ا دع�وت از تهيه كنن�دگان و 
فع�الان تولي�د س�ريال هاي ش�بكه نماي�ش 
خانگ�ي از آنان ب�راي تولي�د س�ريال در اين 
فض�ا درخواس�ت هم�كاري ك�رده اس�ت. 
جلس�ه هم انديش�ي رس�انه مل�ي ب�ا فعالان 
ش�بكه نمايش خانگي مي تواند نقط�ه آغازي 
باش�د ب�راي تقوي�ت محت�واي آث�ار نمايش 
خانگي اما اگر عملك�رد صداوس�يما در ادامه 
فعاليت خود هوش�مندانه نباش�د ممكن است 
ش�اهد روند رو به بهبود كيفيت آثار نباش�يم. 
ورود صداوس��یما به تولید س��ريال براي فضاي 
نمايش خانگي، با رعايت اقتضائ��ات و الزاماتش 
مي تواند نقطه عطفي در تاريخ تولید مجموعه هاي 
نمايشي باش��د كه در فضاي خارج از صداوسیما 
تولی��د و پخش مي ش��دند. ب��ا اين اق��دام عملًا 
صداوسیما سیطره خود را بر بخش بزرگي از فضاي 
مجازي گسترده كرده و بحث نظارت اين سازمان 
بر فعالیت در فضاي مجازي و انتشار فراگیر صوت 

و تصوير جدي تر از گذشته مي شود. 
با آنكه تا سال ها تماشاي سريال محدود به نگاه 
كردن تلويزيون بود، ورود شبكه نمايش خانگي 
و تولید اولین س��ريال ها براي انتشار در اين فضا 
توانس��ت انحصار تلويزي��ون را بش��كند اما اين 
شكست وقتي جدي ش��د كه سريال»شهرزاد« 
با آن حجم بالاي محبوبیت وارد فضاي نمايش 
خانگي ش��د و به س��رعت بر حجم تولیدات اين 
شبكه افزوده شد. موفقیت س��ريال »شهرزاد« 
باعث شد تا علاوه بر حضور كارگردانان صاحبنام 
تلويزيوني در فضاي شبكه نمايش خانگي برتعداد 
سريال ها افزوده شود. اين كار با وجود بالا بردن 
حق انتخاب مردم در تماشاي سريال هاي شبكه 
نمايش خانگي، باعث ش��د ت��ا كیفیت تولیدات 
كاهش پیدا كرده و حواش��ي تولی��د گريبانگیر 
شبكه نمايش خانگي ش��ود. اكنون صداوسیما 
به عنوان يك نهاد قدرتمن��د تولیدكننده فیلم 
و س��ريال به دنبال ايجاد زمینه براي فعالیت در 
فضايي اس��ت كه روزگاري تهديد بزرگي براي 
انحصار رس��انه ملي بود، البته خود صداوسیما 
نیز همواره زير ش��ديدترين انتقادها نس��بت به 
كیفیت برخي آثارش بوده است و متأسفانه يكي 
از ايرادهايي كه به تولیدات اين س��ازمان گرفته 
مي ش��ود اين اس��ت كه توان رقابت برون مرزي 

آن هم در شرايطي كه تركیه و كشورهاي ديگر 
رشد قابل ملاحظه اي در سريال سازي داشته اند را 
ندارد و قافیه را تا حدي به كشورهاي ديگر باخته 
است، پس قطعاً  اگر صداوسیما هوشمندانه تر و 
حساب ش��ده تر از اين چیزي كه تا به حال بوده 
عمل نكند نمي تواند پاس��خگوي نی��از داخل و 

خارج ايران در صنعت سريال سازي باشد. 
در جلس��ه معاونت فضاي مجازي صداوس��یما با 
فعالان تولید س��ريال هاي نمايش خانگي، محمد 
ش��ريف خاني معاون فضاي مجازي رس��انه ملي، 
حضور صداوسیما در شبكه نمايش خانگي را نقطه 
عطفي براي تولیدات فاخر دانست و گفت: معاونت 
فضاي مجازي فعالیت هاي��ي در چند بخش دارد 
كه يك بخش آن مربوط به ش��بكه هاي اجتماعي 
اس��ت كه ما در اين حوزه، فعالیت هاي حوزه خبر 
و بازخوردهاي محتواي تولیدات سازمان را انجام 
مي دهی��م و بخش ديگ��ر آن پلتفرم هايي اس��ت 
كه متعلق به سازمان اس��ت مثل وب سايت هاي 
مخاطب محور س��ازماني، همچنین پلتفرم هايي 
كه براي اپلیكیشن هاي س��ازمان مثل ايران صدا 
و سروش در حوزه معاونت فضاي مجازي راهبري 
مي ش��وند. وي افزود: در معاون��ت فضاي مجازي 
صداوس��یما، رويك��رد و مصرف محت��وا از طريق 
دسترسي ها در فضاي مجازي است؛ همان چیزي 
كه ما به طور سنتي در قالب سرويس هاي پخش 
خانگي داريم و همكاري م��ا در اين حوزه را امروز 
بحث مي كنیم و از ش��ما پیش��نهاد مي خواهیم و 
خودمان هم پیش��نهاداتي داريم تا اين هم افزايي 

شكل بگیرد. 
    توليد سريال نمايش خانگي در تلويزيون

مع��اون فضاي مج��ازي اظه��ار ك��رد: مجموعه 
پرسابقه اي در تلويزيون به نام س��یمافیلم وجود 
دارد كه فرايندهاي مربوط ب��ه فیلمنامه و برآورد 
در آنجا انجام مي شود و بحث هاي نظارتي معمولاً 

در شبكه ها انجام مي گردد براي اينكه فیلم هايي 
كه تولید مي شود قابلیت پخش داشته باشند، به 
دلیل اقتضائات فضاي مجازي مدل هاي مالي كه 
مطلوب ما در اين معاونت اس��ت با مدل هايي كه 
در معاونت س��یما وج��ود دارد تفاوت هاي جزئي 
دارد، به همین خاطر نحوه همكاري و مش��اركتي 
كه مي توانیم با ش��ما داشته باشیم انعطاف پذيرتر 
خواهد بود و ما با جلساتي كه با جناب آقاي دكتر 
میرباقري معاون محترم سیما داشتیم مكانیسمي 
را طراحي كرديم كه با همكاري يكي از شبكه هاي 
سیما بتوانیم تولیدات مشتركي داشته باشیم و با 
توجه به تولیدات مشترك، هدف ما بر اين است كه 
محتوا در فضاي مجازي منتشر و توسط پلتفرم هاي 

مختلف پخش گردد. 
  تلويزيون بدون فضاي مجازي 

محكوم به شكست است
ايرج  محمدي تهیه كننده س��ريال »مانكن« نیز 
گفت: خوشحالیم كه تلويزيون به نقطه اي رسیده 
اس��ت كه مي تواند جايگاه��ي در فضاي مجازي 
داشته باشد. صحبتي در گذشته با آقاي میرباقري 
داشتم و عرض كردم تولید آثار تلويزيوني بدون 
بس��ته فضاي مجازي در آينده نه چن��دان دور با 
شكست مواجه مي شود، بهتر است تهیه كنندگان 

با فضاي مجازي در ارتباط باشند. 
  شبكه نمايش خانگي نقطه مقابل تلويزيون 

نيست!
علي اسد زاده تهیه كننده نیز اضافه كرد: نگاه ما به 
تلويزيون نگاه دوستانه و يك تعامل سازنده است 
اما آن چیزي كه متأس��فانه در حال حاضر مطرح 
مي شود اين است كه نمايش خانگي نقطه مقابل 
تلويزيون اس��ت كه بايد گفت اي��ن نكته صحیح 
نیست و ما ارتباط خوبي با س��ازمان صدا و سیما 
داريم. ج��واد فرحاني تهیه كننده س��ريال »دل« 
گفت: تلويزيون به لحاظ داشتن ابزار مي تواند خیلي 
موفق باشد و اينكه ما در هر صورت تولیدكنندگان 
كارهاي فرهنگي هستیم كه در حال حاضر حمايت 
از ما صورت نمي گیرد، ب��ا ورود نمايش خانگي به 
تلويزيون ممكن است بحث سلیقه مديران در آن 
تاثیر داشته باش��د و حتي گاه ممكن است باعث 

توقف يك پروژه شود. 
وي ادام��ه داد: م��ا علاقه مند هس��تیم بتوانیم با 
تلويزيون تعامل داشته باشیم، خیلي دوست داريم 
كه برنامه ها و تولیدات ما در سطح كشور و در تمام 
شهرستان ها ديده شود، همین سريال »دل« كه 
تولید شد مي توانست در فضاي مجازي سازمان 
صدا و سیما ديده شود. فرحاني افزود: نكته ديگري 
كه مدنظر من است بحث مديريتي  است كه براي 
ما مهم است، به طور مثال زماني كه يك فیلمنامه 
تصويب مي شود با تغییر مديران همچنان پروژه 
پیش برود و متوقف نشود. درخواست ما اين است 
كه تعامل بیشتري با صدا و س��یما برقرار بشود و 

ارتباط نزديك تري باشد. 
صادق ياري تهیه كننده سريال »كرگدن« نیز در 
ادامه مبحث گفت: امیدواريم در اين مسیري كه 
قرار گرفته ايم موجب ايجاد جلسات متعدد شود 
و بايد بگويم نمايش خانگي خود فرزند سازمان 
صدا و سیماست، ما مي توانیم در كنار هم همكاري 

خوبي داشته باشیم.

تلويزيون براي شبكه نمايش خانگي 
هم سريال مي سازد

 دعوت صداوسيما از تهيه كنندگان و فعالان توليد سريال هاي نمايش خانگي
به شرط رعايت اقتضائات  و الزاماتش مي تواند نقطه عطفي در راه تقويت محتواي اين آثار قلمداد شود

آث��ار  تولي��د  محم��دي: 
تل�ويزيون��ي ب��دون بس��ته 
در  مج��ازي  ف�ض��اي 
آين��ده ن��ه چن���دان دور با 
شكس��ت م�واجه م�ي شود


